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Ambrózfalvától New Jersey-íg: 
C s í r í k J á n o s 

folvtatás a l. oldalon => 

- Hogyan teltek gyermekévei? 
Konkrét elképzelései voltak 
atról, mihez kezd majd az 
érettségi után? 

- Ambrózfalván, egy kis 
faluban nőttem fel Csong-
rád és Békés megye hatá-
rán. Mezőhegyes és Tó t -
komlós között félúton van 
a falu. Már gyermekko-
romban is nagyon szeret-
tem a számokat, az idős 
embereke t például már 
egészen fiatalon azzal szó-
rakoztattam, hogy meg-
kérdeztem tőlük, mikor 
születtek, és gyorsan ki-
számoltam, hány évesek, 
hány hónaposak és hány 
naposak. Az általános is-
kolában összevont osztá-
lyunk volt, ez azt jelentet-

ziumi évek legelején tisztában voltam 
azzal, hogy hol akarok továbbtanulni, 
mivel nálunk családi hagyományai vol-
tak a szegedi tanulásnak. Az unokatest-
véreim is Szegedre jártak korábban, 
úgyhogy egyértelműnek tűnt a válasz-
tásom. Viszont a középiskolában még 
nem tudtam pontosan, hogy program-
tervező matematikus akarok lenni, ez 
csak idővel alakult ki. Tanári szakot 
semmiképpen sem választottam volna, 

mert sosem vonzott a gimná-
ziumi oktatás. 

- Hogyan emlékszik vissza diák-
ként eltöltött egyetemi éveire? 

- Egy új szakra jelentkeztem, 
e n n e k k ö v e t k e z t é b e n nyol-
can-kilencen voltunk csak a 
csoportban. A társaim rendkí-
vül jó képességű diákok vol-
tak, úgyhogy nagyszerű kör-
n y e z e t b e n t a n u l h a t t a m , ez 
igencsak inspirá l t e n g e m , a 
kiváló tanárokról nem is be-
szélve. Fontosnak tartot tam, 
hogy minél többet foglalkoz-
hassak a matematikával, így 
bátran állíthatom, a lehető leg-
jobb helyre kerültem. Az első 
években a matematika abszt-
raktabb részei jobban érdekel-
tek, később a diplomamunká-
mat is algebrából írtam. Aztán 
a tanulmányaim vége felé el-
kezdtem a számítógépekkel 
is f o g l a l k o z n i , e l é g s o k a t 
programoztam, így amikor a 
v é g z é s u t á n l e h e t ő s é g e m 
adódott, hogy az egyetemen 
maradjak és számítástechni-
kával foglalkozzam, nagyon 
örültem. 

Dr. Csirik János már gyermekként 
is szívesen foglalkozott a matemati-
kával, ezért nem meglepő, hogy az 
egyetem programtervező matemati-
kus i s z a k á t v é g e z t e el 1 9 6 9 - b e n . 
A z ó t a is a T e r m é s z e t t u d o m á n y i 
Karon dolgozik a kar dékánja, emellett 
a kar Számítástudományi Tanszékét 
is vezeti. Korábban az egyetem és az 
oktatás vezetésében is részt vett már, 
hiszen 1992-1994. között rektorként 
működött, 1994-1995-ig 
pedig a Művelődésügyi 
é s K ö z o k t a t á s ü g y i 
Minisztérium helyettes 
á l l a m t i t k á r a v o l t a 
Bolyai-, Kalmár- és Aka-
démiai-díjas, Széchenyi 
Professzori Ösztöndíjjal 
kitüntetett kutató. 

te, hogy ötödiktől a nyolcadik osztályo-
sokig mindenki együtt tanult az iskolá-
ban, ezért mai szemmel egészen furcsa 
volt az ok ta tás . A g i m n á z i u m o t már 
Orosházán v é g e z t e m a Táncs i c sban , 
ahol kollégista voltam. Tulajdonképpen 
ott kezdtem el igazán érdeklődni a ma-
tematika iránt. Rendszeresen indultam 
az Arany Dániel-versenyeken és több 
különböző matematikai és fizikai fel-
adatmegoldó pályázaton. Már a gimná-



II 

- Melyik tudományt kedveli inkább: a ma-
tematikát vagy a számítástechnikát ? 

- Ez nehcz kérdés, mert mindkettőt 
szeretem. Az egyetem elvégzése után 
elég intenzíven kezdtem el a számítógé-
pekkel és a programozással foglalkozni, 
az első feladatom például az volt, hogy a 
munkatársaimmal mezőgazdasági alkal-
mazásokhoz kapcsolódó programot kel-
lett írnunk, amelynek segítségével az 
egész ország termékszerkezetének opti-
malizálását meg lehetett oldani. Emel-
lett Csernav professzor úr vezetésével 
orvosi képfeldolgozó alkalmazásokat ír-
tunk. Pályám első másfél évtizede legin-
kább a számítástechnikához kapcsoló-
dott. Közben arról csak álmodoztam, 
milyen jó lenne matematikával is fog-
lalkozni. Ezért aztán a nyolcvanas évek 
elején egy éles váltással visszatértem az 
eredeti e lképzeléseimhez is, és algorit-
musok elemzésével foglalkoztam a kö-
vetkező időszakban. A későbbiek során 
sem igazán tudtam dűlőre jutni ebben a 
kérdésben, hiszen a kandidátusi disz-
szertációmat a már említett orvosi kép-
feldolgozó rendszerből írtam, tehát al-
kalmazásból, az akadémiai doktorimat 
pedig ládapakolási algoritmusokból, va-
gyis elméletből . Ezzel a témával egyéb-
ként azóta is foglalkozom, de a kilenc-
venes évektől megint visszatértem az 
alkalmazásokhoz is. 

- Meséljen a tanulmányútjairól! Milyen él-
ményei vannak? 
- Szerencsésnek mondhatom magam, 
mert viszonylag sok időt töltöttem kül-
földön, és nagyon érdekes helyeken 
jártam. Az első hosszabb utam öt hó-
napra Bécsbe vezetet t a he tvenes évek 
e le jén. Itt orvosi alkalmazásokkal fog-
lalkoztam csakúgy, mint a Humbold t -
ösztöndíjas időszakban a nyolcvanas 
évek e le jén , amikor Er langenben és 
L o n d o n b a n vol tam. Aztán k é s ő b b 
vendégokta tókén t Bernben és Rotter-
damban is e l töl töt tem egy-egy évet, és 
a ládapakolási algoritmusokkal foglal-
koztam. Ezek az utak nagyban hozzá-
járultak ahhoz, hogy a szakmai előme-
nete lem biztosított legyen, akárcsak a 
Fulbright-ösztöndíj, amellyel 1998-ban 
eljutottam a világ egyik legjobb számí-
tástudományi kutatóintézetébe, New 
Jerseybe. Legutóbb pedig 2002-0.Vban 
a Müncheni Műszaki Egyetemen taní-
tottam egy évet. Talán ez utóbbi két 
utam volt rám a legnagyobb hatással, 
mert az Egyesült Államokban alkal-
mam volt három hónapig a világ vezető 

kutatóival együtt dolgozni, München-
ben pedig a korábbi útjaimmal el lentét-
ben először vet tem részt komoly, rend-
szeres oktatásban. Ez alatt azt ér tem, 
hogy a korábbi vendégoktatásaim során 
csak kis csoportokkal dolgoztam, itt vi-
szont az egyik kötelező alaptantárgyat 
oktattam hatszáz hallgatónak. Szóval 
nagyon sok egyetemi környezetet meg-
ismertem, sokféle kutatásban vet tem 
részt. Ezek az é lmények egytől-egyig jó 
hatással voltak a világképem alakulásá-
ra és a munkámra. Az sem elhanyago-
landó, hogy megismertem saját hallga-
tóink vetélytársainak képzésé t , más 
oktatási rendszereket. 

- Ön szerint mennyire versenyképesek a sze-
gedi informatikusok? 

- Természetesen vannak k iemelkedő 
hallgatóink, minden évfolyamon körül-
belül tíz-húsz fő. Ok megfe le lnének 
akár a hatvanas évek követelményei-
nek is, ezért azt gondolom, versenyké-
pesek, megállják a helyüket a világon 
bárhol. A hallgatók egy másik része pe-
dig nem akar igazán komolyan tanulni, 
h a n e m a l e h e t ő l e g e g y s z e r ű b b és a 
m u n k a b e f e k t e t é s t t ek in tve , legol-
csóbb módon próbál diplomát szerezni, 
de ezt Münchenben is így tapasztal-
tam. A különbség talán annyi, hogy ná-
lunk a hallgatók sokkal több lehetősé-
get kapnak arra, hogy a cé l juka t 
megvalósítsák, míg odakint nincs sok 
lehetőség az utóvizsgákra, valaki vagy 
készül, vagy nem. 

- Gondolom a külföldi tapasztalatai segí-
tették azon elképzelését, hogy részt vegyen az 
egyetem vezetésében. 

- A rendszerváltásig erre nem lehetet t 
esélyem, mivel sohasem voltam tagja 
egyetlen pártnak sem. Egyébként nem 
is voltak ilyen ambícióim. Ez a kilenc-
venes évek elején sem változott meg, 
de érkezet t egy felkérés olyan javaslat-
tal, hogy azt mondtam, ki kell próbál-
nom. így kezdtem el részt venni az 
egyetem vezetésében, furcsa módon 
magas beosztásban, hiszen úgy let tem 
először ifjúsági rektorhelyettes 1991-
ben, hogy előt te semmilyen vezető 
funkc ió t nem töl töt tem be. Azután 
1992-94-ig a JATF. rektora is voltam. 
Ebben az időszakban az egye temen 
nagy változások voltak. Már akkor el-
kezdtünk arról gondolkodni, hogyan le-
hetne egy egységes egyetemet létre-
hozni. Ez idő tájt még inkább anyagi 

megfontolások álltak a hát térben, mint-
sem a komoly szakmai megalapozás. 
Ekkor fogadták el az első magyar felső-
és közoktatási törvényeket , amelyek 
formálásában mi is komolyan részt vet-
tünk. Ennek az egye temre nézve is vol-
tak hatásai, hiszen a törvény adta lehe-
tő ségeken belül sok m i n d e n t újra 
kellett gondolnunk, ki kel let t dolgoz-
nunk. Lét rehoztuk például az egyete-
mi belső telefonhálózatot, amit a mai 
napig is használunk, és ami át törésnek 
számított, hiszen akkor m é g különálló 
in tézmények voltak itt Szegeden . 

- Később a közéletben is szerepet vállalt a 
Művelődési és Közoktatási Minisztérium 
helyettes államtitkáraként... 

- A megbízatásom lejárta után, '94-ben 
újra megválasztottak rektornak. El is 
kezd tem a második ciklusomat, azon-
ban néhány hét múlva elfogadtam az 
akkori oktatási miniszter, Fodor Gábor 
meghívását, és a felsőoktatásért és ku-
tatásokért felelős helyet tes államtitkár 
le t tem. Ez komoly kihívás volt szá-
momra. A '93-as felsőoktatási törvény 
arra kötelezte a kormányt, hogy egy fel-
sőoktatási fejlesztési törvényt is készít-
sen elő. Ha ezt sikerült volna megalkot-
n u n k , a k k o r s o k o l y a n p r o b l é m á t 
megelőzhet tünk volna, amivel a ma-
gyar felsőoktatás je lenleg is küszködik. 
Amikor hét hónap után e l jö t tem a Mi-
nisztériumból, már e léggé biztosnak 
látszott, hogy a kormánypártok nem 
akarják ezt a törvényt, hanem egy or-
szággyűlési határozattá szelídítik a gon-
dolatot, amely így sokkal k isebb hatás-
sal tudo t t é rvényesüln i . Ez komoly 
csalódást je lente t t nekem, de nem bán-
tam meg, hogy belevágtam a feladatba. 

- Bölcsészként sokszor hallom, hogy a kör-
nyezetemben sokan úgy tartják a számítás-
technikusokról: begyepesedettek, és csak a 
kompjúter érdekli őket. Önnek mi a vélemé-
nye étről? 

- Remélem, hogy a kollégáimra sem igaz 
az állítás. En például nagyon szeretek es-
ténként regényeket olvasni, legutóbb 
Spiró György Fogság című nagyszerű 
könyvét olvastam. Szívesen hallgatok ze-
nét, akár munka közben is. Szóval, más is 
érdekel. Egyébként játszani nem szok-
tam a számítógéppel, az Internetet is leg-
inkább információgyűjtésre használom, 
valamint zenehallgatásra. 

Szabó Endre 


